




















N
är historien om det 
närmast livslånga in-
tresset för historia vävs 

samman går trådarna långt 
tillbaka. 

– Så länge jag kan minnas 
har jag tyckt historia varit 
intressant. Jag växte upp på 
en gård som varit i släkten 
från 1600-talet, med många 
historier om forna tider. Medel-
tidsintresset har nog sin grund 
på den gård min mor växte 
upp. Där finns lämningarna 
efter borgen Brömsehus, vilken 
byggdes av Valdemar Atterdag 
på 1360-talet och brändes av 
Engelbrekts styrkor 1436.

De fantasieggande berättel-
serna om Brömsehus, serieal-
bumen om Prins Valiant, Sagan 
om ringen och Astrid Lind-
grens böcker grep tag i något 
djupt rotat. 

– Som 14-åring gick jag med 
i en lokal medeltidsförening 
och från 16 års ålder bör-
jade jag slåss i rustning. Med 
tiden blev utrustningen mer 
källbaserad och hobbyn mer 
av historiskt återskapande, där 
man försöker komma så nära 
en dåtid som möjligt.

BYTTE KARRIÄR
Under årens lopp växte en 
stor kunskapsbank fram. När 
Historiska muséet i Stockholm 
skulle göra en utställning base-
rad på fynden i massgravarna 
efter slaget vid Visby 1361 
behövde de någon som förstod 
materialet på djupet. Jobber-
bjudandet sammanföll med att 
Försvarsmakten införde Insats-
organisation 13 (IO13).
– Det blev en karriärväxling, 

studier i historia och till min 
nuvarande doktorandanställ-
ning. Jag har fortsatt som 
reservofficer sedan dess. 

Var tredje år återskapas 
slaget vid Visby ringmur, 
samt striden vid Mästerby på 
södra Gotland. Nästa slag sker 
2025. Utgången är given, men 
deltagarna slåss med särskilda 
blankvapen enligt ett särskilt 
anpassat regelsystem. Inom 
hobbyn finns en rad olika 
regelverk för slagfältet. 

100 000 FÖR RUSTNINGEN
Kläder, skor och utrustning 
går att tillverka själv eller köpa. 
Det finns i dag flera personer 
i Sverige som lever på att till-
verka rustningar. Den som vill 
delta i historiskt återskapande 
kan själv välja roll. Precis som 
på medeltiden kostar det på att 
vara pansarklädd riddare. 

– Att sy upp en civil klädsel 
för exempelvis en stadsbo 
eller bonde kan gå på ett par 
tusenlappar. En soldatutrust-
ning, med exempelvis hjälm, 
ringbynja och spjut, kan kosta 
ytterligare ett par tusenlappar. 
En mer heltäckande rustning 
kan kosta från 20 000 kronor 
upp till flera hundra tusen 
beroende på komplexitet. Min 
egen heltäckande rustning, av 
en modell från runt år 1400, 
kostar runt 100 000 kronor 
eftersom den är specialbyggd 
efter min kropp. Det innebär 
att den sitter bra och ger bra 
rörlighet. Vikten ligger på 
35 kilo med vapen, vilket är 
mindre än vad jag själv bar 
i Afghanistan, och vikten är 
utspridd över hela kroppen. 

I det femte avsnittet av SVT:s ”Historien om Sverige” kliver Thomas Neijman  
– reservofficer med förflutet på P 18 och K 3 – in som expert på slaget vid  
Visby ringmur 1361. Det är ett slag han själv kämpat i som riddare. 
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EN RIDDARES HISTORIA

THOMAS  
NEIJMAN 
Bor: Stockholm

Uppvuxen: Gammal släktgård 

i södra Kalmar län

Yrke: Doktorand i historia och 

reservofficer

Militär bakgrund: Yrkesofficer 

vid gamla P 18 och sedan 

K 3. Från 2014 reservofficer

Utbildning: Doktorand i 

historia, yrkesofficer

Text Linus Ehn/Fst Komm   

Foto Lars Heydecke







TILLVÄXT

Motstridiga regler, otyd-
liga beslutsvägar och 
frågetecken om vem som 
bestämmer över vad. Det 
är oklarheter som många 
inom Försvarsmakten 
känner igen. Nu tas nästa 
steg i att bättre styra upp 
verksamheten.

H
ela Försvarsmakten 
är i förändring för att 
möta det försämrade 

omvärldsläget. Efter många år 
av neddragningar ska hela or-
ganisationen växa. Det är även 
en genomgripande förändring 
av hur Försvarsmakten fung-
erar. Det är den mest omfattan-
de förändringen av Högkvarte-
ret sedan det skapades i mitten 
av 1990-talet. 

För att förstå dagens situa-
tion krävs en kort återblick. 

– Det är viktigt att titta i 
backspegeln och se vad vi kom-
mer från. Jag har varit i För-
svarsmakten i snart 40 år och 
har sett minst 20 år av åtstram-
ningar och centralstyrning. Det 
har gett ett mindset som inte 
är optimalt för expansion, eller 
ytterst försvara landet, säger 
generallöjtnant Michael Claes-
son, chef för Högkvarteret och 
Försvarsstaben. 

 OTYDLIGHET SKA BORT 
Under åren av neddragning-
ar och centraliserad styrning 
har en otydlighet i styrning, 

regler och ansvarsområden 
vuxit fram. 

– Som exempel är det i dag 
en utmaning att tala om vad 
exakt som konstituerar ett 
styrdokument och hur olika 
styrningar förhåller sig till var-
andra. Vad är ett styrdokument 
och vem som får besluta är inte 
tydligt, säger Michael Claesson. 

Oklarheterna har skapat 
många av de problem vi har i 
kärnverksamheten, svårigheter 
som ofta ventilerats i sociala 
medier. 

– Det har funnits en räddhåg-
senhet, risk att trassla in sig i en 
spagetti av verksamhetsregler 
och framför allt ett motstånd 
och en otydlighet när man inte 
får ta ansvar, fast man vill. 

 DOKUMENTET SOM STYR
Under de senaste åren 
har det gjorts ett omfattande 
arbete med att reda ut vad som 
gäller och hur Försvarsmakten 
ska styras. Ett resultat av detta 
är Försvarsmaktens arbetsord-
ning, förkortat FM ArbO som 
trädde i kraft 1 januari 2023. 
Den ersätter den vildvuxna 
flora av liknande styrdokument 
som tidigare har gällt. 

Det har också skett en decen-
tralisering av Försvarsmaktens 
ledning. Skapandet av försvars-
grensstaberna är ett tydligt 
exempel. De sista delarna av 
Marinstaben flyttade till Muskö 
under 2023. 

– Vi har skapat en organisa-
tion där försvarsgrensche-
ferna får ta ansvar för sin egen 
verksamhet. Där de har sin 
egen budget och eget ansvar 
för genomförandet av sin 
verksamhet. Försvarsgrens- 
och stridskraftschefer äger 
själva resurserna för genom-
förandet av uppdragen. Nu 
är det superviktigt att förstå 
arbetsordningen, hur ansvar 
förtydligas och att använda den 
delegationsordning som gör det 
möjligt att fatta beslut så nära 
verksamheten som möjligt.   

 ORDNING OCH KONTROLL
Förändringen syftar till 
att få ordning och kontroll på 
vilka resurser och förmågor 
som vi kan använda i skarpt 
läge. Det senaste steget i för-
ändringen av Försvarsmaktens 
centrala ledning benämns Led-
ning 23 (L23). 

Förändringsarbetets första 
steg togs med inrättandet av 
Försvarsstaben 1 januari 2023. 
Det andra steget beslutas under 
första kvartalet 2024 med 
målet att alla delar ska vara in-
tagna 1 januari 2025. Därefter 
har det kommit så långt att det 
inte behövs ett särskilt namn 
på förändringsarbetet, den 
fortsatta utvecklingen kommer 
ske inom dagens strukturer.

– Vi har börjat bjuda in till 
utbildning, den är bra, men vi 
skulle ha varit på den bol-
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SÅ BLIR DET 
ORDNING  

I FÖRSVARSMAKTEN



len tidigare. Alla som har ett 
verksamhetsansvar enligt FM 
ArbO bör gå den, men den är 
nyttig för alla medarbetare 
inom Försvarsmakten. Mer pe-
dagogiska hjälpmedel är under 
framtagning. Dokumentet FM 
ArbO samt en del ytterligare 
information går att hitta på 
Emilia. 

 RESULTAT SYNS REDAN
Positiva resultat av den 
stora förändring som görs kan 
redan noteras. 

– Den syns i delaktigheten 
i de underlag som ÖB lämnar 
till regeringen, där är försvars-
grenscheferna med hela vägen. 

Sverige är på väg in i Nato 
och det kommer att innebära 
förändringar. Den nya organi-
sationen och styrningen genom 
arbetsordningen FM ArbO, 
kommer inte att behöva ändras 
efter inträdet.

– Mindre justeringar kan 
behöva göras, men i grunden 
är det en omstrukturering för 
ökad tydlighet vi gör. Jag ser 
inte att Natomedlemskapet 
kommer kräva några omedel-
bara större förändringar.

 FÄRRE OFFICERARE  
VID HÖGKVARTERET
Försvarsstaben kommer 
däremot att förändras. Färre 
officerare kommer att tjänst-
göra vid Högkvarteret. Orsaken 
är att personalen behövs i 

försvarsgrenar och stridskraf-
ter och efter hand också i Natos 
staber. 

– Vi har gjort en personalför-
sörjningsutredning och huvud-
dragen pekar på att omkring 
450 officerare kan tjänstgöra i 
Högkvarteret framöver. 

Det här är en viktig pus-
selbit för att klara tillväxten. 
Det innebär inte att  någon blir 
av med jobbet, men vissa be-
fattningar måste ersättas med 
civil kompetens för att skapa 
förutsättningar för att militär 
kompetens används där den 
absolut behövs. 

– Vi har från Högkvarterets 
sida historiskt krävt förbanden 
på fler officerare än de kan 
avvara. De sex nya regemen-

tena och flottiljerna behöver 
personal, ett antal krigsförband 
ska bemannas inom allt från lo-
kalförsvar till divisionsledning. 
När Sverige har blivit medlem i 
Nato ska omkring 250 officers-
befattningar besättas. Det ska 
ske under en sexårsperiod och 
därefter permanent underhål-
las. 

– Att tjänstgöra vid en Na-
tostab är något man ska räkna 
med. 

Det stora arbetet med ny 
styrning av organisationen 
ska vara klar senast 1 januari 
2025.  

Text Linus Ehn/Fst Komm
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Generallöjtnant Michael 
Claesson är chef för 
Försvarsstaben och 

Högkvarteret.
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”I dag bjuder hans 
majestät konungen på 
pasta, carbonara-sås 
och saft.” 





Märta Vesterström från Sveg skrevs in som 
skyttesoldat, men bytte befattning till sjukvårdare. 

Här redovisas vad 
man tagit med sig från 
gårdagens teorilektioner. 

Utbildningen är utmanande men mycket givande, 
tycker Märta Vesterström. 
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ser besviken ut när de klantar 
till det och Lukas menar att det 
biter betydligt bättre och Märta 
håller med.

– Är det några privata  pro-
blem eller om det hänt något 
i tjänsten som är jobbigt, har 
befälen alltid varit där och pep-
pat och stöttat, säger Märta.

Efter uppställning och visita-
tion utanför logementen läm-
nar de båda kasernen för att 
fortsätta på var sitt håll, Märta 

ska köra ett fyspass innan det 
blir teorilektion i läkemedels-
lära och Lukas ska inventera 
utrustningen i sambandsband-
vagnen inför den kompaniöv-
ning de ska ha nästkommande 
vecka.

JOBBIG BÖRJAN 
När Lukas Lofors får några 
minuter över efter att ha skru-
vat i sambandsvagnen berättar 
han hur han upplevt den här 

första tiden.
– Jag sökte frivilligt och såg 

fram emot fysiskt slit. Det var 
ju såklart jobbigt i början, de 
första veckorna var det extremt 
mycket information, så när 
man fick första tjänstledigheten 
behövde jag verkligen vila hjär-
nan. Men det har varit mycket 
roligare än jag trodde.

Det han nu tycker är tuffast 
är förvånande nog tjänstledig-
heterna.





21  |  forum |  06/2023

givande. Det ska bli spännande 
och komma ut på övningar och 
testa sina förmågor på ett mer 
handgripligt sätt.  
Från början tyckte hon att det 
var jobbigt att leva ihop med 
folk hon inte kände, men menar 
att det inte tog lång tid att 
vänja sig. Nu ser hon fram emot 
fältveckorna för då kommer 
man lära känna varann på ett 
helt annat sätt.

Både Märta och Lukas kan 
mycket väl se en framtid inom 
Försvarsmakten efter muck i 
juni. 
–  Jag har hört talas om en 
gruppchefskurs som kanske 
blir aktuell, säger Lukas Lofors.

Märta som redan tidigare 
funderat på att jobba inom 
sjukvården framöver har också 
tänkt till:

–  Jag kan mycket väl tänka 
mig att vara kvar i Försvars-
makten och kanske utbilda nya 
sjukvårdare. 

Med böckerna under armen bär det av till lektionssalen. 

MÄRTA VESTERSTRÖM, 19 år.
Fritidsintressen: Hästsport 
med egen häst.
Tog studenten i våras, 
blivande sjukvårdare.

LUKAS LOFORS, 21 år
Fritidsintressen: Träning, 
thaiboxning, tyngdlyftning
Jobbat som servitör i två år,  
nu blivande signalist

Ort: Sollefteå och 
Östersund, återeta-
blerades 2022
Personal: Drygt 
100 anställda, 
varav 75 i Sollefteå 

och 30 i Östersund
Uppgift: Försvara 
nedre Norrland
Övrigt: De nya re-
gementsområdena 
ska stå färdiga 

runt 2030 och 
ha plats för 850 
värnpliktiga och 
600 anställda på 
respektive ort.

I 21, VÄSTERNORRLANDS REGEMENTE  
MED JÄMTLANDS FÄLTJÄGARKÅR
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som fartygets hjärna. Här sam-
las all information, från egna 
sensorer, via olika system och 
från fartygets övriga delar, som 
manöverbrygga, maskincen-
tralen eller någon av fartygets 
vapenstationer. Informationen 
sammanställs, bearbetas och 
ligger till grund för de beslut 
som fattas av vaktchef och 
fartygschef vid deras konsoler 
i mitten av stridsledningscen-
tralen. 

Längs en av väggarna sitter 
sonaroperatörerna och ubåts-
jaktofficeren. De analyserar de 
ekon som sonaren registrerar i 
vattnet. 

– Att leta efter en ubåt är 
bland det svåraste man kan 
ägna sig åt inom sjöstriden. 
Ubåtar är designade för att 
undvika upptäckt. Det är som 
att leta med en ficklampa efter 
en nål i en snöstorm, säger 

kapten Carl Lüning. 
Svårigheten beror dels på 

Östersjöns unika topografi, 
som erbjuder ubåtar rikligt 
med möjligheter att gömma 
sig, och dels på Östersjöns olika 
salthalts- och temperaturskikt. 
Dessa ställer stora krav på 
besättningen och har skapat 
den unika kompetens som 
Försvarsmakten har inom just 
ubåtsjaktförmåga i Östersjön. 

– För att hantera de specifika 
utmaningar som Östersjön 
bjuder har vi en rad sensor-
system på våra enheter. Alla 
har sina styrkor och svagheter 
och kan användas på olika sätt 
beroende på jaktens syfte. I 

stora drag handlar det om att 
antingen väsnas så mycket att 
vi  skrämmer iväg en eventuell 
inkräktare eller att smyga sig 
på för att tvinga den inträngan-
de ubåten till ytan eller sänka 
den, säger kapten Carl Lüning.

SVÅRUPPTÄCKTA
Visbykorvetterna är desig-
nade för så kallad låg signatur 
inom både IR och det elektro-
magnetiska spektrat. I klartext 
betyder det att de är svåra att 
upptäcka. Till exempel kyls 
ångorna från framdrivnings-
systemets fyra gasturbiner 
med sjövatten innan de lämnar 
fartyget. Skrovvinklar, mate-

’’ Att leta efter en ubåt är bland det svåraste 
man kan ägna sig åt inom sjöstrid. Det är som att 
leta med ficklampa efter en nål i en snöstorm.’’

För att undvika att sända radio  
i onödan och därigenom avslöja 
sin position för signalspaning, 
kommunicerar fartygen i vissa 
fall med ljussignaler. 





En sjöoperativ helikopter 14 lyfter från sin tillfälliga bas på Berga för att delta i ubåtsjakt i mörker.
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Det här i kombination med 
ubåtens stora svårigheter att 
skaka av sig helikoptern, som 
snabbt kan byta plats och har 
relativt lätt att följa målet, gör 
helikopter till en viktig platt-
form vid ubåtsjakt. 

– Allra bäst förmåga får vi 
genom att kombinera heli-
kopterns förmågor med de 
sjögående enheternas och 
deras uthållighet över tid, säger 
divisionschef major Meijer. 

MÅL HITTAT
Sonaroperatören ombord 
helikoptern har fått ett nytt 
eko och påbörjat klassifice-
ringen. Samtidigt meddelar 
han ubåtsjaktofficeren på 
Visbykorvetten sitt fynd, varpå 
sjöstyrkan formerar sig i det 
område som ekot befinner sig. 

Besättningen ombord HMS 
Helsingborg är indelad i två 
vakter som varvar sex timmars 
arbete med sex timmar av mål-

tider, fysisk träning och vila. 
Sonaroperatören för plötsligt 
ena handen mot talknappen 
som sitter fäst i brösthöjd på 
uniformsskjortan. 

”Ubjo, nytt sonareko i 
bäring 043” säger han i sitt 
headset. 

”Uppfattat, utvärdera sonar-
ekot” svarar ubåtsjaktoffice-
ren. Sonaroperatören påbörjar 
sina klassificeringskontroller 
och återkommer snabbt: ”Ubjo, 





Ett vinande ljud hörs när torpederna 
lämnar sina tuber och med ett 
plask skjuter iväg ner i vattnet.
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ubåtsjaktofficerens röst igen. 
”Två torpeder mot målnummer 
EX001, fyr!” Hon vrider om en 
nyckel i sin operatörskonsol för 
att osäkra torpeden och trycker 
på den röda lysande knappen 
med bokstäverna FYR. 

En dold lucka i skrovet 
några meter över vattenlinjen 
öppnar sig och blottar de två 
torpederna för den mörka 
oktobernatten. Kall och fuktig 
luft strömmar in på vapendäck 
och kyler svetten i ansiktet 
på vapenteknikerna och den 
vapentekniska officeren där de 
väntar på skotten i mörkret. 

Ljudet från fartygets fyra 
gasturbiner dånar på vapen-
däck. Ett vinande ljud hörs när 
torpederna lämnar sina tuber 
och med ett plask skjuter iväg 
ner i vattnet. Vapenteknikerna 
tar sig snabbt fram till myn-
ningen på tuberna. 

”Tråden löper väl” hörs på 
det inre systemet från den 
vapentekniska officeren på 
vapendäck. Det är ett kvitto 
på att torpederna har gått 
i vattnet och är på väg mot 
sina mål. Tråden är en tunn 
koppartråd mellan fartyget 
och torpederna. Via den kan 
besättningen fortsätta att förse 
torpeden med måldata efter att 
den lämnat fartyget. 

– När ubåten upptäcker att 
det finns en torped i vattnet 
gör den allt för att förvilla både 
torpeden och styrkan som har 
avfyrat den. Det kan ske på 
många olika sätt, säger kapten 
Carl Lüning. 

Under övningen gjordes även 
många simulerade anfall med 
torped mot ubåten. På det sät-
tet har ubåtsbesättningen full 
handlingsfrihet att manöv-
rera i vattenvolymen, utan att 
begränsas av skyddsavstånd till 
torpeden. 

TORPED I VATTNET
Ombord på korvetten 
varskor ubåtsjaktofficeren far-
tyget och resten av styrkan att 
man insatt torped mot målet. 

Medan ubåten gör allt den 
kan för att undvika att bli träf-
fad och förvilla de som jagar 
den ligger det på ubåtsjaktoffi-
ceren att se till så att vapnet går 

’’ ’Tråden löper väl’ hörs det från vapentekniska 
officeren – ett kvitto på att torpederna gått i 

vattnet och är på väg mot sina mål.’’









tionen i högre grad. Exakt vad 
framgår inte; det blir ibland 
väldigt tekniskt när Ella Carls-
son förklarar. Men i korthet 
handlar det om ”egen rådighet, 
kortare ledtider, samt tillgång 
till rådata”. Redan 2027 tror 
hon att den första satelliten, ett 
slags prototyp, kan skickas upp 
från Esrange utanför Kiruna. 

Arbetet med att inkludera 
en rymdlägesbild i Försvars-
maktens ordinarie verksamhet, 
och att skaffa en egen satellit, 
bedrivs inom två av fyra så 
kallade operationslinjer, eller 
områden. De övriga två områ-
dena handlar om personal och 
skydd av infrastruktur kopplat 
till rymdverksamheten. När det 
gäller personal är Ella Carls-

son tydlig med att det ska vara 
”både mixed och joint”, alltså 
både civil och militär personal, 
och från samtliga försvarsgre-
nar och stridskrafter.

– Vi har redan i dag väldig 
kompetent personal från både 
flygvapnet och armén, och 
snart även från marinen. 

SKAPA RYMDMEDVETENHET
Hon vill också skapa en 
medvetenhet i hela Försvars-
makten om rymden. Därför 
utvecklar de material till 
FM Lärportal som ska hjälpa 
personal i hela organisationen, 
på alla nivåer, att förstå vilka 
förmågor som finns eller kan 
finnas i rymden, vilka hoten är, 
vad som är synligt från rymden.

 – Helt enkelt skapa en förstå-
else som behöver finnas inför 
och under övningar, i skarpa 
situationer och när man pla-
nerar anskaffning av materiel, 
förklarar Ella Carlsson. ‹

Text Henrik Lundqvist Rådmark/

Fst Komm

Överstelöjtnant Ella Carlsson, chef 
för Rymdavdelningen, flygvapnet.

Det blir allt viktigare 
att hålla reda på vilka 

satelliter som rör sig runt 
jorden. 

RYMDHOT
Det finns flera ”natur-
liga” hot mot satelliter, 
som solstormar 
och kollisioner med 
asteroider eller så 
kallat rymdskrot. Men 
det finns även en rad 
möjliga antagonistiska 
hot som Försvarsmak-
ten behöver vara redo 
att möta.

 Rymdskrot. En 
nation kan exepelvis 
skjuta ned sin egen 
satellit och därmed 
skapa rymdskrot, 
vilket kan skada 
intilliggande satelliter. 
Senast skedde detta 
2021 när Ryssland 
sköt ned en av sina 
egna satelliter och 
därmed utsatte 
ISS (Internationella 
rymdstationen) för 
risk. Rymdskrot 
består även av gamla 
uttjänta satelliter, eller 
satelliter som krockat 
med varandra. 

 Cyberattacker. 
Kan hindra att data 
laddas ner från en 
satellit, eller förvanska 
information som 
sänds till och från 
den. 

 Laser. Genom att 
blända sensorer på en 
satellit med laser kan 
dessa bli obrukbara 
eller förstöras.

RYMDAVDELNINGENS 
FYRA OPERATIONS-
LINJER

 Personal. Hur per-
sonal ska organiseras, 
utbildas, och tränas. 

 Rymdlägesbild. Ge 
relevanta delar av För-
svarsmakten tillgång 
till en rymdlägesbild.

 Satelliter. 
Utveckla en egen 
satellitförmåga. 
Redan 2027 kan den 
första testsatelliten 
skickas upp från Es-
range. Efter 2030 är 
ambitionen att sända 

upp satelliter för skarp 
användning.

 Skydd av satel-
liter. Förmåga att 
skydda den infra-
struktur som krävs för 
en rymdverksamhet 
berör såväl anlägg-
ningar på marken som 
själva satelliterna. 
Inkluderar även så 
kallad responsiv upp-
sändningsförmåga, 
vilket innebär att 
snabbt kunna sända 
upp något då ett 
behov uppstår. 

NATOS ARTIKEL 5 
GÄLLER I RYMDEN
Efter ryska nedskjut-
ning av den egna 
satelliten 2021 beslu-
tade Nato att artikel 
5, som anger att ett 
angrepp på någon av 
alliansens länder är 
ett angrepp mot alla 
medlemmar, gäller 
även när det sker i 
rymden.
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fantastisk fru som håller ihop 
allt där hemma och självgående 
barn.

När han väl kommer upp till 
rymdstationen – enligt plan 
sker det den 10 eller 11 januari 
– väntar långa arbetsdagar 
under två veckor. Han ska bland 
annat göra tester som går ut på 
att fjärrstyra robotar nere på 
jorden. Det låter möjligen väl 
simpelt, men är naturligtvis allt 
annat än det. 

– Bara att hantera själva 
styrenheten är något helt annat 
i mikrogravitation än i en miljö 
med gravitation. Men det finns 
också en rad andra utmaningar 
som behöver studeras och 
hanteras.

Fjärrstyrda robotar väntas 
komma till användning exem-
pelvis i samband med utforsk-
ning av månen och senare möj-

ligen Mars. När rymdstationen 
runt månen som Nasa och ESA 
håller på att bygga, Gateway, 
står klar är tanken att astro-
nauter exempelvis ska kunna 
förbereda uppdrag på månens 
yta med hjälp av robotar. 

VILL HINNA BARA VARA
Men det blir även en hel del 
medicinska studier och experi-
ment. Marcus, som har en civil-
ingenjörsexamen, ska även göra 
tekniskt underhåll av delar av 
rymdstationen. Sammantaget 
räknar han med arbetsdagar på 
tio timmar. Utöver det behöver 
han ägna tid åt fysisk träning.

– Samtidigt hoppas jag få 
tid att dokumentera och spela 
in material, och bara vara och 
fundera. Dels för att få ut så 
mycket som möjligt av själva 
upplevelsen, dels för att kunna 
ta med mig något tillbaka till 
jorden för  att förmedla erfa-
renheten till andra – som inte 
fått möjligheten att åka upp i 
rymden än.

Trots alla förberedelser 
och alla träningstimmar vet 
han inte hur det kommer att 
kännas när han anländer till 

rymdstationen. Fysiskt handlar 
det om att kroppen behöver 
anpassa sig till mikrogravita-
tion. Marcus är visserligen van 
vid våldsamma rörelser och 
mycket påverkan på kroppen, 
från sin pilotkarriär. Och även 
om mikrogravitationen snarare 
handlar om motsatsen så är det 
i båda fallen ett slags ”balans-
påverkande stress”.

– Men jag vet förstås inte hur 
jag kommer att påverkas förrän 
jag verkligen är där. 

Finns det några likheter mel-
lan att flyga i raket och flyga 
stridsplan? 
– Ja, båda är ju tekniskt kom-
plexa system och testflygpla-
nen är ju liksom rymdskeppen 
experimentella. Det gäller som 
pilot att göra riskbedömningar 
och man tittar på redundanser 
och så.  

– Rent flygmässigt vet jag 
ju inte än. Men det är en helt 
annan kraft här förstås, när 
raketen accelereras till 27 000 
km i timmen.  Det är en annan 
dimension av fart. 

Text Henrik Lundqvist Rådmark/

Fst Komm

Marcus Wandt gillar 
aktiviteter med hög fart. 

RYMDRESFAKTA
 22 500 godkända 

ansökningar till astro-
nautplatsen lämnades 
in till ESA (Europeiska 
rymdstyrelsen). 

 Resan till interna-
tionella rymdstatio-
nen, ISS, pågår i cirka 
två veckor. 
Uppskjutningen sker 
från Kennedy space 
center i Florida den 
10 januari, under för-
utsättning att vädret 
tillåter.

 ESA har gett 
resan namnet Muninn 
efter Odins korp i den 
nordiska mytologin.

 Syftet är att 
genomföra forskning 
i tyngdlöshet och att 
främja intresset för 
rymden, vetenskap 
och teknik.

 Axiom Space 
arrangerar färden 
i samarbete med 
SpaceX. 

 Marcus Wandt 
flyger med kapseln 
Dragon som lyfts ut 
i rymden med den 
återanvändningsbara 
bärraketen Falcon 9.

OM MARCUS WANDT
Ålder: 43 år.  
Bor: Linköping med 
fru och barn. Född 
på Hammarö utanför 
Karlstad.  
Karriär: Elektrotek-
nikingenjör (Chalmers 
tekniska högskola), 
officersprogrammet 
(MHS K), stridspilot 
i Försvarsmakten 
(utbildad i både 
Sverige och i USA), 
nu chefstestpilot 
(Saab Aeronautics). 
Favoritrymdfilm: The 

Martian. ”Ovanligt 
välresearchad film 
med en bra story.”
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JEF

Sjöman Elizabeth Coult tjänstgör 
vid köksdetaljen. Under besöket 
i Göteborg arbetade hon med de 
finare middagar som serverades 

gästerna ombord. 
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Sjöman ELIZABETH COULT, 
Cateringtjänsten, Logistik: 
”Vår uppgift i cateringtjäns-
ten är att vi ska kunna servera 
tre måltider per dag, lagade 
och serverade i tid och med 
god kvalitet. Att fartygsbesätt-
ningen är mätt och nöjd är en 
viktig del i att skapa god stäm-
ning ombord och upprätthålla 
stridsmoralen. Vi måste se till 
att köket är rent och håller 
den standard som krävs för att 
kunna garantera livsmedelssä-
kerhet. Det är viktigt att köket 
alltid är rent och städat. 

När vi får en leverans av 
färska livsmedel, antingen i 
en hamn, eller som påfyllnad 
av förråden till sjöss, måste vi 
sortera och lagra alla livsmedel 
och sen vara beredda att ta dem 
till köket så att kökspersonalen 

kan laga nyttig mat till alla 
ombord. Vi arbetar långa dagar 
och arbetar i skift, där även 
nattarbete ingår, för att se till 
att all mat är förberedd och fär-
dig till frukosten som serveras 
kl. 07.00”

”Ibland arbetar catering-
tjänstens personal tillsammans 
för att laga fina middagar till 
olika sorters försvarstillställ-
ningar, det kan vara både i 
Portsmouth, ute på uppdrag el-
ler i en främmande hamn. Jag 
fick vara med och hjälpa till att 
ordna två fina middagstillställ-
ningar under tiden som vi låg i 
Göteborgs hamn, till dessa var 
lokala beslutsfattare inbjudna. 
Båda middagarna blev mycket 
lyckade, och det är jag stolt 
över.” 

Hangarfartyget HMS Queen Elizabeth tillsammans med ett eskortfartyg.  
Med sina två överbyggnader och ett flygdäck som vinklar sig uppåt i fören hon lätt att känna igen. 
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Sjöman JAY SACHDEV, Logistik: 
”Jag gick med i flottan för att 
känna att jag har ett syfte, att 
få in disciplin i mitt liv, och att 
bevisa för mig själv att jag kan 
arbeta i en utmanande miljö. 
Under de 12 månader som jag 
varit ombord på HMS Queen 
Elizabeth så har jag fått många 
möjligheter till personlig och 
yrkesmässig utveckling.”

”Jag har lärt mig att hantera 
och samexistera fredligt med 
de många olika personlighe-
terna i mässen, jag har hjälpt 
till med högprofilbesök om-
bord, jag har besökt Oslo och 
Göteborg, sett till att fartyget 
levt upp till sina åtagande när 
det gäller till exempel brand-
bekämpning och skademini-
mering, och fått ägna mig åt 
ett projekt som jag verkligen 

brinner för, nämligen att  
utveckla fartygets innovations-
forum ’QNLZ Innovation 
Forum’.” 

Fartygets huvudbeväpning, stridsflygplanet F35 Lightning II är ett STOVTL-flygplan,  
(short take-off and vertical landing), kort start och vertikal landning. 

Sjömannen Jay Sadchev tog 
värvning i flottan för att 
hitta mål och riktning 
i livet, berättar han.
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George Piper med 
bakgrund som ubåtsman, 

nu presstalesperson.

Fartygschefen 
kommendörkapten Will 
King berättar att HMS 
Queen Elizabeth nu 

för första gången står 
under Natos ledning.

Kommendörkapten WILL KING, 
befälhavare på HMS Queen 
Elizabeth: 
”Efter en lång tid till sjöss, 
så är mitt fartygskompani och 
jag glada att anlöpa Göteborg. 
Vi ser fram emot att anordna 
olika försvarsevent, med syftet 
att stärka vår långa tradition 
av försvarssamarbete med Sve-

rige, och för att njuta av välför-
tjänt vila och för att se vad våra 
värdar kan visa oss i staden. 
För många är det första gången 
som de besöker Sverige, medan 
det för vissa är ett välkommet 
återseende av en stad som de 
besökte med det dåvarande 
flaggskeppet i brittiska flottan 
HMS Ark Royal 2007.

”Nu väntar de sista delarna 
av vår resa, fartyget kommer 
att outtröttligt arbeta under 
den kommande perioden till 
sjöss, eftersom HMS Queen 
Elizabeth nu för första gången 
arbetar under Natos ledning, 
och på så sätt befäster Storbri-
tanniens starka och osvikliga 
åtagande till alliansen.” 

Presstalesperson GEORGE 
PIPER, Kommunikations- och 
informationsspecialist:
”Efter 15 år i brittiska flot-
tan (Royal Navy), så är det här 
min första resa ombord på ett 
ytfartygsförband. Jag är här 
som en del av besättningen 
på den brittiska hangarfar-
tygsgruppen ”Carrier Strike 
Group”, men jag har min bak-
grund i ubåtstjänsten. Tidigare 
har jag tjänstgjort på HMS 

Vanguard och HMS Artful, och 
nu är det mycket intressant att 
se en annan sida av flottan, 
och särskilt att få vara ombord 
på ett hangarfartyg.”

”Höjdpunkten på resan har 
varit att umgås med de andra; 
det har varit fantastiskt många 
middagar och tillställningar i 
officersmässen och stämning-
en ombord har varit enastå-
ende god.”  



HJULF I
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I Boden utbildas värnpliktiga MC-ordonnanser år för år till krigsförbanden i norr.



En av alla befattnings-utbild-
ningar som inleddes under hös-
ten på Norrbottens regemente 
I 19 var för mc-ordonnanser. 
Beridna på Husqvarna 258:or 
utgör ordonnanserna en värde-
full resurs för bataljonen och 
brigaden. 

En av huvuduppgifterna är 

att transportera information 
på klassiskt vis. Nämligen 
information i pappersform 
förmedlat från hand till hand 
– exempelvis en order. Det 
gör att förbanden kan kom-
municera i radiotystnad, utan 
risk för avlyssning från fientlig 
signalspaning.

Övriga uppgifter för 
ordonnanserna kan vara att 
rekognosera för att bedöma 
framkomlighet och bärighet på 
vägar, stråk och broar åt resten 
av förbandet. 

Text & foto David Luttu Carr/ I 19 

Försvarsmakten
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F IRARE I NORR

Förarna utvärderas av Olof Breidfors.

Snårig terräng är inget hinder för hög fart.

Reparation i fält ingår i utbildningen.

Trots motorhjälpen är det fysiskt krävande att köra.



LEDARSKAP

Efter 25 år i det civila har 
före detta officeren Stefan 
Alariksson förfinat och 
vässat sitt ledarskap i nä-
ringslivets toppskikt. Möt 
honom i ett samtal om hur 
man får en organisation att 
gå i takt åt rätt håll.

H
an hade anat det, 
känt det allt oftare på 
senare tid. Men nu blev 

det alldeles särskilt påtagligt. 
Som skytteplutonchef, med 
ansvar för ett trettiotal soldater 
i BA09, gick det inte att anlägga 
en mask som ledare. Bortsett 
från att det är svårt att skapa 
trovärdighet bakom en mask 
skulle han inte orka upprätt-
hålla den dygnet runt. 

Insikten slog inte ner som en 
blixt, men någon gång i början 
av hans tid på förbandet nere 
i Bosnien förstod han att han 
inte kunde leda effektivt utan 
att vara sig själv. Han behövde 
acceptera det han uppfattade 
som svagheter och tillkorta-
kommanden hos sig själv, och 
inkludera dem i sitt ledarskap. 
Eller i vart fall inte försöka 
dölja dem eller försöka arbeta 
bort dem. 

DE FLESTA ÄR SJÄLVLÄRDA
Stefan Alariksson lämnade 
Försvarsmakten med kaptens 
grad i början av 2000-talet och 
kom senare att bli svensk vd 
hos Dell Technologies under 
tio år. Sedan i somras är han 
nordeuropa-chef för business 

intelligence-företaget Dun and 
Bradstreet. 

Hur har din militära bak-
grund påverkat ditt ledarskap?

– Väldigt starkt. Jag ser 
det ibland som mitt hemliga 
vapen, säger han med ett lätt 
skratt och konstaterar att ingen 
annanstans finns utbildningar 
i ledarskap som hos Försvars-
makten. Varje chef och ledare 
han har mött och arbetat med 
under sina närmare 25 år som 
chef i näringslivet har varit 
självlärda, mer eller mindre. 

– Det jag lärde mig på Karl-
berg formade mig inte bara 
som ledare, utan gav mig också 
kunskaper och arbetssätt som 
jag bygger mitt ledarskap på, 
säger han. 

Det talas ibland om det mi-
litära ledarskapet. Men Stefan 
hävdar att det inte finns något 
särskilt militärt ledarskap – 
”ledarskap är universellt”. Dä-
remot, förtydligar han, kräver 
den militära miljön ibland att 
ledarskapet anpassas. 

– Det kan ju vara situationer 
där det är extremt ont om tid 
eller som innebär en exceptio-
nell anspänning. Då krävs ofta 
en större tydlighet i ledarska-
pet, att man inte låter någon 
gripas av oro och börjar tvivla i 
sin uppgift. 

Men den typen av ledarskap 
är snarare undantag – om än 
nödvändigt. Annars, särskilt i 
situationer som kräver kreativi-
tet exempelvis när gruppen står 
inför ett problem eller en utma-

ning, vill man som chef snarast 
uppmuntra till att bli emotsagd 
och ifrågasatt, påpekar Stefan. 

–  Som chef har man ju själv 
sällan den bästa idén. Utan 
man vill ju få folk att våga 
öppna sig och lägga fram sina 
idéer, även de som kan verka 
knasiga. För att utifrån dem 
hitta något som ingen hade 
tänkt på innan. 

INTROVERT
Stefan har en lågmäld 
framtoning, framstår inte som 
ledaren som spänner blicken i 
församlingen eller medarbeta-
ren, ryter till eller pekar med 
hela handen. Han beskriver sin 
personlighet som introvert.

– Den konventionella bilden 
av en ledare är nog en extrovert 
person, någon som tycker om 
att synas och ta plats i stora 
sociala sammanhang. Det tog 
några år innan jag förstod att 
jag inte behöver vara så som 
ledare. 

Andra påtagliga karaktärs-
drag hos honom är lyhördhet 
och närvaro. Trots mina ibland 
diffust formulerade frågor 
lyckas han förstå vad jag är ute 
efter, och besvarar dem ingåen-
de. Att lyssna på sina medarbe-
tare är centralt och handlar om 
mer än att bara tanka av dem 
resultatsiffror. Kanske inte ens i 
första hand detta, understryker 
han. ”Du behöver ta in män-
niskan framför dig och lyssna 
för att förstå.” 

– Ytterst handlar en affärs-
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TOPPCHEFENS 
HEMLIGA 
VAPEN



verksamhet förstås om resultat, 
och för att nå dem behöver vi 
skapa psykologisk trygghet 
och värdera sättet som arbetet 
bedrivs på. 

BLI MER PERSONLIG
Han belönar exempelvis 
gärna en underställd chef eller 
avdelning som ännu inte har 
skapat intäkter, men som tagit 
konkreta steg mot sådana mål. 
Det kan handla om ett visst 
antal genomförda kundbesök 
eller utskickade offerter.

Stefan ser det det också som 
nödvändigt att ibland lämna 
frågor som bara rör verksam-
heten och i stället ”lyssna in 
människan”, 

– Dels genom att bjuda in 
till frågan: vad behöver du, är 
det något jag kan göra för att 
hjälpa dig?  Men också genom 
att bli mer personlig och vara 
lyhörd för att vi ibland inte är 
våra bästa jag, av skäl som inte 
har med jobbet att göra. Kanske 
för att man befinner sig i en 
tornado av personliga bekym-
mer eller utmaningar. Vi måste 
ibland ställa frågan ”hur mår 
du”, helt enkelt.

Samtidigt, påpekar han, 
behöver en ledare förstå att 
det inte går att bara ”hålla sig 
på solsidan”, utan förstå att 
uppgiften kräver lojalitet med 
organisationens agenda och att 
medarbetarnas väl och ve inte 
är den primära uppgiften. 

– Det förtroendekapital du 
bygger upp genom att skapa 

en trygg arbetsmiljö gör att 
ni tillsammans klarar av att 
genomföra ibland tuffa föränd-
ringar.

SÄNKER TRÖSKELN
Har han några särskilda 
knep för sitt ledarskap? Jo, de 
finns. Ett av dem handlar om 
att inte bara lyssna på dem som 
pratar mest i diskussionen under 
ett möte. De som gärna kommer 
med snabba svar och förslag.

– Även den som inte pratar 
högst eller först kan ha intres-
santa reflektioner eller kloka 
insikter. Därför vill jag bjuda 
in dem och sänka tröskeln för 
dem att delta i samtalet och 
ibland kanske till och med lätt 
bromsa dem som pratar mest.

Men inga metoder eller 
arbetssätt fungerar särskilt bra 
om inte kulturen i företaget 
eller organisationen stödjer 
dem, understryker Stefan. Om 
du som chef vill se ett särskilt 
beteende måste du själv agera 
så, vara så.

– Kulturen i organisationen 
är grunden för ledarskapet, 
om inte ledarskapet självt. Mitt 
bemötande av de chefer som 
rapporterar till mig kommer att 
fortplanta sig i organisationen. 
Och genom det kan jag bidra 
till en kultur som skapar en 
känsla av att ”vi gör det här 
tillsammans”. 

Text Henrik Lundqvist Rådmark/

Fst Komm
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Stefan Alarikssons år  
på Karlberg formade 

honom som ledare.
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GULDKORN

Bildarkivarie Andreas 
Karlsson går igenom och arkiverar 
en stor historisk bildsamling, 
motsvarande 30 hyllmeter pärmar 
och lådor. Bilderna är tagna 
mellan 1950- och 90-talet och alla 
vapengrenar är representerade 
bland motiven. Då och då stöter 
han på riktiga guldkorn till bilder.

På den ungefär 100 år 
gamla bilden ses en grupp 
kustartillerister i uniform m/02 
som bedömer avstånd med hjälp 
av så kallade batterikikare. 
”Batteri” har här inget med 
elektricitet att göra, utan syftar 
på artilleriförmågan. Genom att 
de två objektiven är placerade 
på ett större avstånd från 
varandra än hos en ordinär kikare 
förbättras djupseendet. Mannen 
längst bort använder kikarens 
periskopfunktion, som gör att 
betraktaren kan bedöma avstånd 
utan att själv synas, genom att stå i 
exempelvis ett värn. 

Text Henrik Lundqvist Rådmark  

Foto Försvarsmakten
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MÅLMEDVETNA 

Andreas Karlsson, bildarkivarie.
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Batterikikare 
användes för 
avstånds-
bedömning vid 
eldledning. Den 
höga graden av 
förstoring gjorde 
ofta montering på 
stativ nödvändig. 
I dag används 
laserteknik.





 SM ARTARE JAS
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en signal som studsar tillbaka 
till en mottagardel. Ekot ger 
sedan bilden av vad som finns 
i luften och på marken eller 
ytan. Problemet med tekniken 
är att den också visar var en-
heten som sänder ut signalen 
befinner sig. Det kan beskrivas 
som att flygplanet har en stor 
ficklampa i nosen. Motstånda-
ren kommer att se var signalen 
kommer från, varnas och ges 
möjlighet att agera.

Den radar som sitter i JAS 
39E skickar ut och tar emot 
tusentals små signaler på olika 

frekvenser och våglängder. 
De sammanfogas och byg-
ger bilden av vad som finns i 
omgivningen. De många små 
signalerna smälter lätt ihop 
med det bakgrundsbrus som 
finns i atmosfären och gör att 
radarn kan vara påkopplad och 
se, men ändå inte upptäckas. 
Den här typen av radar kan 
också upptäcka mycket små 
föremål. 

SER ÄVEN SMÅ ROBOTAR
Moderna motståndarflygplan 
har betydligt mindre radarsigna-

tur och kan dessutom bekämpa 
andra flygplan på längre avstånd 
genom förbättrade vapenpres-
tanda. Därutöver ökar före-
komsten av stealth-anpassade 
kryssningsrobotar. Det leder till 
avsevärt ökade krav på sensor-
förmågan och överlevnadsför-
mågan hos ett stridsflygsystem. 

– En AESA-radar (Aktivt 
Elektroniskt Styrd Antenn) ger 
kraftigt ökade räckvidder, även 
mot små kryssningsrobotar. 
Dessutom kan radarn samtidigt 
spana mot fler mål samtidigt, 
och även användas till elek-

Det blir 72:a stridsflygdivisionen, Gustav Blå, vid Skaraborgs flygflottilj F 7, 
som först omskolas på Gripen E. Det är planerat att ske under 2025.
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tronisk krigföring, säger Lars 
Helmrich. 

AESA-radarn är tyngre och 
fordrar mer elkraft och kyla än 
äldre radarer. Det är en viktig 
orsak till att JAS 39E har fått 
ett något modifierat skrov, som 
är något längre (40 cm) och 
bredare (10 cm). 

Det går att likna ett modernt 
stridsflygplan med en mobil. 
Signaler som innehåller data 
sänds ut och tas emot av olika 
komponenter, men för att göra 
den till användbar och lättbe-

griplig information krävs en 
dator och programmering som 
sammanställer allt och visar 
det på en skärm.  

– Gränssnittet till piloten 
kallas HMI, Human Machine 
Interface. Svenska stridsflyg-
plan har traditionellt varit 
framstående i det här avseen-
det. Med JAS 39E tas fortsatta 
steg i den riktningen och visst 
kan man dra paralleller till 
smartphones både avseende 
gränssnitt men också det fak-
tum att en modern smartphone 

har fler och mer integrerade 
funktioner som ger använda-
ren en synergieffekt där ett 
plus ett blir tre.

SNABB DATA
En mobil utan täckning 
eller en dator utan anslutning 
till internet är inte särskilt 
användbar. Stridsflygplan 
kommunicerar bland annat via 
en datalänk som kan skicka 
sensorinformation mellan flyg-
planen och marken. JAS 39E är 
utrustad med den modernaste 

FLYGVAPENCHEFEN OM JAS 39E

Generalmajor Jonas Wikman:
”Jag ser fram emot de testresultat 
FMV får fram, samt när vi som 
flygvapen får JAS 39E till våra förband. 
JAS 39E kommer att göra skillnad 
i det säkerhetsläge vi befinner oss 
i och kompletterar våra JAS 39 
C/D för vårt nationella behov, samt 
är ett komplement till vår del i det 
nordiska samarbetet och det nordiska 
”koncept” som flygvapencheferna 
tagit fram. Inte minst är det ett kraftigt 
förmågetillskott till vårt bidrag  
när vi är Nato.”
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Storlek: Längre och bredare 
än dagens Gripen. Kan bära mer 
bränsle, vilket ger ökad räckvidd.
Motor: General Electric F414. 
Omkring 20 procent starkare än 
motorn i JAS 39C/D Gripen.
Radar: AESA-radar. Kan röra sig inne 
i flygplanets noskon och därigenom 
fortsätta hämta in måldata när 
flygplanet vänder efter att ha avfyrat 
en robot.
Människa-maskininterface: Nytt 
gränssnitt för piloten ger ökad operativ 
effekt.

Ökad tillgänglighet: Sammantaget 
kommer JAS 39E Gripen ha en 
lägre kostnad sett till systemets hela 
livscykel jämfört med D-versionen.
Avionik: Med nytt sätt att strukturera 
informationen i den flygande 
elektroniken, med flygsäkerhetskritisk 
information i ett spår och taktiskt 
information i ett annat, underlättas 
framtida uppgraderingar av de taktiska 
delarna i systemet.
TAU-länk: Taktisk datalänk. För att 
effektivt kunna dela information som 
sensordata med andra enheter.

EW-system: Nytt telekrig-, 
varning-/motmedelssystem. För ökat 
egenskydd och överlevnad.
IRST: Ett system för att passivt 
upptäcka objekt genom deras 
värmesignatur, utan att till 
exempel använda radar och trigga 
motståndarens radarvarnare.

datalänk som används inom 
Nato. Den gör att man kan tala 
på flera kanaler, samt dela tak-
tisk information med väldigt 
liten fördröjning. Informatio-
nen kan komma från marken 
och från radarspanings- och 
ledningsflygplan.

JAS 39E har ytterligare 
en likhet med en modern 
mobiltelefon. I E-versionen har 
styrsystemet och de taktiska 
systemen skiljts åt. Det inne-
bär att nya robotar, sensorer 
och datalänkar kan integreras 

på ett sätt som liknar den när 
man laddar ner en ny app till 
mobilen. 

– Erfarenheter från Ukraina 
visar att förmåga till innova-
tion är en viktig framgångs-
faktor. Exempelvis kan det 
identifieras behov av att 
integrera nya vapen, införa 
förändringar och anpassning-
ar av telekrigssystemet eller av 
någon av flygplanets sensorer. 
I det avseendet har JAS 39E en 
helt unik och smart design-
lösning av avioniksystemet, 

flygplanets dator. 
När nya stridsflygplan 

beskrivs brukar en uppräk-
ning av tekniska landvin-
ningar avslutas med något som 
tillverkaren helst inte vill ha 
fokus på: prislappen. Med JAS 
39E är det tvärtom. Enligt FMV 
kommer den nya versionen av 
flygplanet kosta mindre än sin 
föregångare, Gripen C, under 
sin livstid. 

Text Linus Ehn/Fst Komm

DETTA ÄR NYTT

Lars Helmrich är chef för FMV:s verksamhetsområde  
flyg- och rymdmateriel. 
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TRADITIONER

I den lilla fabriken i tyska 
Solingen står bänkrader 
fyllda med guldpläterade 
parerstänger, kromade 
stålklingor och handtag 
med läder och mässings-
tråd. Det är här, på WKC, 
Weyersberg, Kirschbaum & 
Cie, som Försvarsmaktens 
nya sablar tillverkas.  

B
land förnicklade stål-
baljor och bärremsbyglar 
arbetar cirka 40 personer 

med att ta fram Försvarsmak-
tens nya sablar. Starka lysrörs-
lampor lyser upp lokalen där 
det detaljrika arbetet utförs. 
Sablarna tillverkas efter ställda 
miljö- och kvalitetskrav och 
varje sabel inspekteras noggrant 

före leverans.  
Ovanför några av träbän-

karna hänger klargröna och 
röda skyltar med tysk text. De 
markerar olika avdelningar och 
avslöjar de att det pågår ”till-
verkning av stålmaterial” och 
”inredning”. Det är i detta rum 
produktionen av sablarna börjar 
och slutar.  

Idag finns det för få sablar i 
Försvarsmakten. Det innebär 
bland annat att de som finns 
måste förvaras på centrallagret 
i Karlsborg, där de transpor-
teras ut i landet varje gång de 
ska användas. Efter årsskiftet 
har Försvarsmakten dubbelt så 
många sablar. Då kan sablarna 
istället förvaras där de behövs 
och både transportkostnader 

och logistikutmaningar kan 
minska.  

– Då kan vi lägga tid på andra 
uppgifter. Det ökade antalet 
kommer också att minska 
slitaget vilket även minskar 
kostnaderna för renovering, 
säger Hans Augustin, kvalitets-
kontrollant åt Försvarsmakten. 

ENKLARE VÅRD
I den tyska fabriken grun-
dad 1560 står Luigi, en av de 
anställda, i ett starkt doftande 
rum. Han trycker ut en svart 
massa, som med hjälp av en 
speciell vätska ska överföras till 
metallen. Det är ett av stegen i 
trycktillverkningen. Rummet är 
litet men rymmer alla verktyg 
som behövs för mönsterproduk-
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I SABELFABRIKEN



tionen. Tysk radio spelas på låg 
volym i bakgrunden. Tre kvin-
nor sitter och arbetar med långa 
penseldrag med något som i lukt 
kan liknas med olja.

Trots att omfattande renove-
ringar har gjorts så är många av 
de nuvarande sablarna i dåligt 
skick, enligt Hans Augustin. De 
nya sablarna kommer utseende-
mässigt se likadana ut som de 
som används idag. De kommer 
också vara enklare att vårda 
och renovera. Den beräknade 
livslängden för de nytillverkade 
sablarna är cirka 100 år. 

– En annan fördel är att sab-
larna nu kommer i två längder. 
Förr i tiden fick befälen köpa in 
sin egen sabel anpassad efter 
sin egen längd. De sablar vi i 

huvudsak använder i dag är av 
längsta modellen. Det är oprak-
tiskt för våra kortare befäl, men 
även det blir löst nu, säger Hans 
Augustin. 

FORTFARANDE ETT VAPEN  

Nere i källaren i den lilla fa-
briken ligger de flesta sablarna 
nerpackade i väntan på att 
transporteras och levereras till 
Försvarsmakten. Sablarna har 
varsamt packats ner i kartonger 
av Luigis kollegor. En sträckin-
packningsmaskin snurrar runt 
kartongerna varv efter varv, 
tills de är helt täckta av ett lager 
plast.

Sabeln är en del av Försvars-
maktens förflutna och histo-
riskt sett användes den som 

vapen i strid. Sabeln räknas 
fortfarande som ett vapen 
även om den inte är en del av 
stridsutrustningen. Däremot 
tillhör den utrustningen för 
officerare vid statsceremonier 
som till exempel statsbesök. Att 
använda sabel och bajonett vid 
statsbesök är något huvuddelen 
av världens försvarsmakter gör.  

– Dragna blankvapen är en av 
symbolerna för att Sverige cere-
moniellt skyddar det utländska 
statsöverhuvudet. Ceremo-
nierna kring ett statsbesök är 
en symbol för vårt nationella 
oberoende och nationens vilja 
att försvara vårt land, säger 
Hans Augustin. 

Text & foto Caitlin Qvist
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OVAN: Luigi och hans kollegor jobbar vidare för att få klart 
sablarna innan året är slut. NEDAN: Amfibieofficerssabeln 
är en av fyra sorters sablar som Försvarsmakten beställt. 
De andra tre är kavallerisablar, infanteriofficerssablar  
och marinofficersablar.

OVAN: Det vinnande anbudet var det enda anbudet som 
uppfyllde de ställda kraven. NEDAN: Sabine (till vänster) 
och Dagmar lackerar samtliga sablar förhand.
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